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تصویب کلیات طرح شفافیت همه دستگاه ها در مجلس 
نمایندگان مردم در مجلس با کلیات طرح دو فوریتی شــفافیت قوای سه گانه و 
دســتگاه های اجرایی و ســایر نهادها موافقت کردند. به گزارش اقتصاد سرآمد، 
مجلس با ۱۸۳ رأی موافق، ۳۰ رأی مخالف و ۴ رأی ممتنع از ۲۲۰ نماینده حاضر، 
با کلیات »طرح دو فوریتی شفافیت قوای ســه گانه و دستگاه های اجرایی و سایر 
نهادها« موافقت کرد.نمایندگان پس از این، جزئیات طرح را بررسی خواهند کرد 
و شــورای نگهبان باید مصوبات مجلس را تأیید کند تا به قانون تبدیل شــود..بر 
اساس ماده نخست این طرح که ممکن اســت پس از بررسی جزئیات تغییر کند، 
قوه مقننه شامل مجلس، دیوان محاسبات و تمامی سازمان ها و مؤسسات وابسته 
به آنها مشمول شفافیت می شود.همچنین در بخشی از این طرح، کلیه دستگاه های 
اجرایی، هیئت وزیران، وزارتخانه ها، سازمان ها، مؤسسات، شرکت های دولتی، 
مؤسسات انتفاعی وابســته به دولت، بانک ها و مؤسسات اعتباری دولتی باید در 
میان دستگاه هایی قرار بگیرند که شفاف شوند.شــرکت ملی نفت ایران، شرکت 
ملی گاز ایران، شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران، سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران، سازمان بنادر و کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران، سازمان صدا و 
سیما، دانشگاه ها و مؤسسات آموزشی و پژوهشــی دولتی و غیردولتی، دانشگاه 
آزاد اسلامی و مؤسسات و نهادهای عمومی غیردولتی مانند شهرداری ها، هلال 
احمر، صندوق های بازنشستگی از جمله صندوق بازنشستگی کشوری، صندوق 

بازنشستگی نفت، صندوق ذخیره فرهنگیان هم مشمول این طح هستند.

سه میلیون دز واکسن نورتحویل وزارت بهداشت شد
معاون سلامت و دفاع زیستی سپاه پاسداران  گفت: دانشگاه بقیه الله تنها دانشگاه 
کشور بود که با انجام تست های وزارت بهداشت توانست ۳ میلیون دز واکسن نورا 
تحویل وزارت بهداشت دهد. به گزارش اقتصاد سرآمد، سردار عبداللهی  افزود: با 
شیوع کرونا از اسفند سال ۹۸، مطالعات اولیه واکسن نورا در دانشگاه علوم پزشکی 
بقیه الله )عج( آغاز شد و به عنوان تنها دانشگاه کشور با گذراندن فاز های حیوانی 
و انسانی توانســت تائیدیه های لازم را از وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو 
دریافت کند، به نحوی که تاکنون ۳ میلیون دز تحویل وزارت بهداشت شده است.
واکسن نورا که بر پایه پروتئین نوترکیب ساخته شده در فاز های بالینی خود ثابت 
کرده است با حدود ۹۰ درصد اثر بخشی می تواند برای مرحله سوم تزریق واکسن 
مقابله با کرونا مورد استفاده قرار گیرد. طبق گزارشی که از کشور سوییس اعلام شد 
بیش از ۴۰ درصد از شرکت های واکسن سازی دنیا بر ساخت واکسن هایی از نوع 
پروتئین نو ترکیب اقبال دارند و نزدیک به ۱۱۰ واکسن در دنیا که کارآزمایی بالینی 
خود را پشت سر گذاشته اند مشابه واکسن نورا از نوع پروتئین نو ترکیب هستند.

به گفته جعفر سلیمیان مدیر علمی پروژه واکسن کرونا نورا، نتایج مراحل اول و 
دوم کارآزمایی بالینی واکسن نورا نشان می دهد این واکسن آنتی بادی خنثًی کننده 

بسیار قوی در بدن ایجاد می کند.

 ۳۶ درصدِ دستگاه ها اطلاعات حقوق کارمندانشان 
را در سامانه پاکنا ثبت نکرده اند 

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت تا پایان دی ماه پارسال، ۳۶ درصد 
از دستگاه ها اطلاعات حقوق کارمندانشان را در ســامانه پاکنا ثبت نکرده اند. به 
گزارش اقتصاد ســرآمد،  میرتاج الدینی گفت که کمیسیون برنامه و بودجه تأکید 
دارد اطلاعات مربوط به افراد شرکتی در سامانه پاکنا ثبت شود.بر اساس گزارش 
معاونت نظارت مجلس، دیوان محاسبات و مرکز پژوهش های مجلس، ثبت حقوق 
و مزایا در سامانه به صورت کامل رعایت نشــده.در این گزارش آمده اطلاعات 
مربوط به ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار از کارکنان دولت اعم از رســمی، پیمانی، قرارداد 
کارمعین و... در سامانه پاکنا ثبت شده است.همچنین تنها ۴۴ درصد از دستگاه ها 
حداقل حقوق و مزایای کارکنانشان را در ســامانه پاکنا ثبت کرده اند.گزارش ها 
نشان می دهد ۶۰ درصد از دســتگاه های زیرمجموعه قوه مجریه حداقل حقوق 
کارکنانشــان را ثبت کردند.وزارت نفت در میان وزارتخانه ها هیچ اطلاعاتی از 
بخش ستادی و سازمان های تابعه اش وارد سامانه ثبت حقوق و مزایا نکرده است.
حدود ۸۰ درصد از دستگاه های زیرمجموعه قوه مقننه و ۷۹ درصد از قوه قضائیه 

هم حقوق و مزایایشان را ثبت کرده اند.

 انتشار شایعات علیه اتباع افغانستانی در فضای مجازی 
صحت ندارد 

وزارت اطلاعات اعلام کرد که انتشار برخی مطالب و شایعات علیه اتباع افغانستانی 
در شبکه های اجتماعی و فضای مجازی از سوی این وزارت خانه صحت ندارد. به 
گزارش اقتصاد سرآمد،  وزارت اطلاعات در اطلاعیه ای اعلام کرد: نظر به انتشار 
برخی مطالب و شایعات علیه اتباع افغانســتانی در شبکه های اجتماعی و فضای 
مجازی مبنی بر هشدار و ایجاد ترس و وحشت نسبت به اتباع مذکور در جامعه، 
با ادعای مســتند بودن به گزارش های وزارت اطلاعات و متقابلًا انتشار مواردی 
مشابه در فضای مجازی کشور افغانســتان علیه مردم و دولت جمهوری اسلامی 
ایران، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات اعلام می نماید؛ انتشار 
چنین مطالبی از سوی این وزارت خانه صحت نداشته و این موارد در چارچوب 
تلاش های مذبوحانه و همیشگی دشمنان مشترک دو ملّت ایران و افغانستان برای 
ایجاد اختلاف میان کشور های همســایه منطقه غرب آسیا می باشد.این اقدامات 
ادامه همان خطی است که این روز ها در داخل کشور افغانستان نیز با انفجار های 
زنجیره ای در مساجد شیعیان و اهل سنت و کشتار نمازگزاران روزه دار بی گناه، 
قصد ایجاد درگیری و برادر کشــی در میان مســلمانان را دارد؛ لذا ضمن عرض 
تســلیت صمیمانه به بازماندگان داغدار عملیات های تروریستی اخیر افغانستان 
مظلوم و آرزوی شــفای عاجل برای زخمی هــا و آســیب دیدگان آن اقدامات 
ضدانســانی، تأکید می شــود؛ هرگونه اخبار، اطلاعیه و موارد مرتبط با وزارت 
اطلاعات از طریق سایت واجا )www.vaja.ir( یا رسانه ها و خبرگزاری های 

رسمی کشور منتشر می گردد.

اعلام وصول ۵ سوال نمایندگان از وزیر صمت
عضو هیئت رئیسه مجلس در جلسه علنی  ۵ سوال نمایندگان از وزیر »صمت« را 
اعلام وصول کرد. به گزارش اقتصاد ســرآمد،  محمد رشیدی عضو هیئت رئیسه 
مجلس در جلسه علنی سوالات نمایندگان از وزرا و همچنین چند طرح را اعلام 
وصول کرد.موارد اعلام وصول شــده به شرح ذیل اســت: طرح اصلاح شرایط 
عمومی انتصاب مقامات موضوع ماده ۷۱ قانون مدیریت خدمات کشوری- طرح 
استفاده بهینه از اشیاء باستانی و گنج ها   - طرح الزام به ترجمه رسمی عهدنامه ها، 
مقاوله نامــه و قراردادهای بین المللــی موضوع اصل ۷۷ قانون اساســی - طرح 
استفساریه ماده ۱۱ قانون رســیدگی به تخلفات در آزمون های سراسری- طرح 
اصلاح موادی از قانون شهرداری ها - طرح الحاق یک تبصره به ماده ۱۸۲ قانون 
آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی عضو هیأت رئیسه مجلس همچنین در 
خصوص ســؤالات نمایندگان از وزرای دولت گفت: در همین رابطه ســوالات 
نمایندگان از دیگر وزرا اعلام وصل شده است.دو سؤال ملی سیدمحمد مولوی 
نماینده مردم آبادان از وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره برنامه این وزارتخانه 
برای تکمیل و بهره برداری از طرح های نیمه تمام صنعتی و نیز علت خالی ماندن 
ظرفیت صنایعی مانند خودرو، لوازم خانگی و مواد غذایی.ســؤال ملی غلامعلی 
کوهساری نماینده مردم رامیان و آزادشــهر و تعداد دیگری از نمایندگان از وزیر 
صنعت، معدن و تجارت درباره علت انحصار در شــرکت های خودروســازی 
ایران خودرو و ســایپا و نحوه فروش محصولات آنها به مردم.ســؤال ملی جلال 
رشیدی کوچی نماینده مردم مرودشت و زرین دشت و تعداد دیگری از نمایندگان 
از وزیر صنعت، معــدن و تجارت درباره علت افزایش قیمــت خودرو با وجود 
دستورات صریح رئیس جمهور.سؤال ملی حسین گودرزی نماینده مردم دورود 
و ازنا و تعداد دیگری از نمایندگان از وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره علت 
عدم جلوگیری از تولید خودروهای بی کیفیت توســط خودروسازان.سؤال ملی 
سید سلمان ذاکر نماینده مردم ارومیه از وزیر کشور درباره علت عدم سرمایه گذاری 
تبدیلی و بهداشــتی در خصوص مجتمع های جمع آوری زباله های شــهری و 
روستایی.ســؤال ملی محمد احمدی بیغش، نماینده مردم شــازند از وزیر راه و 

شهرسازی در خصوص علت عدم بازسازی راه های ارتباطی شهرستان شازند.
ســؤال ملــی محمــود احمــدی بیغــش، نماینــده مــردم شــازند از وزیر 
 نفت دربــاره علــت واگــذاری ۲۰ هکتــار از اراضی پالایشــگاه شــازند به

 بخش خصوصی.

 مانور هدفمند کاخ سفید 
بر اختلافات برجامی

دستگاه دیپلماســی و سیاست خارجی کشورمان اساسا 
نباید در روند مذاکرات ویــن، کمترین اصالت و وزنی 
برای اختلافات داخلی در آمریکا قائل شود. درست در 
سال ۱۳۹۴ و طی روزهای منتهی به امضای توافق برجام، 
شــاهد اتخاذ مواضع معنادار و بعضا متناقضی از  سوی 
مقامات  کاخ ســفید، وزارت خارجه آمریکا، شــورای 
امنیت ملی، مجلــس نمایندگان و مجلس ســنا بودیم. 
برخی از موارد منبعث از اختلافات واقعی میان مقامات 
آمریکایی و برخی دیگر، محصول نوعی دوگانه سازی 

کاذب با هدف امتیازگیری دقیقه نودی از ایران بود.
به عنوان مثال، در پروســه رفع تحریم های ضد ایرانی، 
میان جان کری وزیر خارجه سابق آمریکا و سوزان رایس 
مشاور امنیت ملی دولت اوباما اختلافاتی وجود داشت؛ 
اختلافاتی که اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای آمریکا 

سعی در برجسته سازی آنها داشتند.
اکنون، در ســال ۱۴۰۱ ، بــار دیگر این بــازی به گونه 
ای پیچیده تر تکرار شــده اســت. برخی منابع غربی از 
اختلافات جدی میــان کاخ ســفید و وزارت خارجه 
آمریکا بر ســر خروج سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
از لیست تروریســتی ادعایی آمریکا ) FTO ( خبر می 
دهند. بر این اســاس، اعضای کاخ سفید خواستار باقی 
مانده سپاه پاسداران در لیســت گروههای تروریستی و 
اعضای وزارت خارجه آمریکا خواستار حذف سپاه از 

این لیست هستند.
درکنار این موارد، شــاهد شــدت گیــری اختلافات 
ســناتورهای دموکرات و جمهوری خواه با یکدیگر بر 
سر احیای توافق هســته ای با ایران هستیم.حتی برخی 
سناتورهای دموکرات مانند جومانچین، بن کاردین و باب 
مندز مخالفت خود را با روند مذاکرات وین بیان کرده اند. 
فارغ از اینکه چنین اختلافاتــی تا چه اندازه ای جدی یا 
تاکتیکی می باشد، در این خصوص نکاتی وجود دارد که 

لازم است مورد توجه قرار گیرد:
نخســت اینکه تاکتیک دولت بایدن در برهه حســاس 
کنونی) کــه در گلــوگاه مذاکرات وین قــرار داریم(، 
نقد کردن اختلافات داخلی آمریــکا در مذاکرات رفع 
تحریمهای ضد ایرانی می باشد. به عبارت بهتر، اصالت 
یا عدم اصالت این اختلافات اساسا در اینجا موضوعیتی 

ندارد.
آنچه در این میان باید مورد توجه قرار گیرد، تلاش دولت 
بایدن برای پیچیده و ســخت جلوه دادن پروســه رفع 
تحریمهای ضد ایرانی و القای جنگ  تمام عیار در آمریکا 
بر سر برجام می باشد. در چنین شرایطی، دولت آمریکا 
و شخص رئیس جمهوراین کشور، از اختیارات قانونی 
خود جهت رفع تحریمهای ضد ایرانی یا برداشتن موانع 
موجود در مسیر احیای واقعی توافق هسته ای شانه خالی 
کرده و این بی مســئولیتی را معلول جو سیاسی داخلی 

کشورش تلقی می کند.
دوم اینکــه دوگانه ســازی هــای آمریکا اعــم از نوع 
جمهوریخواه-دموکرات،تل آویو-واشنگتن، دموکرات-
دموکرات ، کاخ سفید-وزارت خارجه  با هدف پیشبرد 
استراتژیمهار حداکثری ایران از سوی دولت بایدن و تیم 
مذاکره کننده آمریکا به سرپرستی رابرت مالی مورد سوء 

استفاده قرار می گیرد.
مقامات آمریکایی از ابتدا با طراحی تاکتیک  بازگشــت 
پوچ به برجام در صدد تحقق تاکتیک احیای غیر واقعی  و 
ظاهری توافق هسته ای   بودند اما اصرار بر حق جمهوری 
اســلامی ایران بر مولفه هایی مانند راستی آزمایی، اخذ 
ضمانهای لازم در مسیر احیای برجام و رفع عملیاتی و 
عینی تحریمهای ضد ایرانی سبب شد تا چنین تاکتیکی 
عینیت پیدا نکند. اکنون مقامات آمریکایی در صدد بهره 
برداری از اختلافات داخلی در این کشور با هدف عبور 
از  خطوط قرمز ایران در مذاکرات وین می باشند. بدیهی 

است که نباید تسلیم این بازی نخ نما شویم!
نکته سوم اینکه دســتگاه دیپلماسی و سیاست خارجی 
کشورمان اساســا نباید در روند مذاکرات وین، کمترین 
اصالت و وزنی برای اختلافــات داخلی در آمریکا قائل 
شود. به عبارت بهتر،  صرفا در  پروسه رصد مذاکرات و  
تحلیل رفتار دشمن می توان این اختلافات را مدنظر قرار 
داد اما زمانی که نوبت به تصمیم گیری و اقدام جمهوری 
اسلامی ایران می رسد، قطعا این اختلافات اهمیت خود 

را از دست خواهد داد!
یکی از اصلی ترین دلایل تاکید بر اصرار کشــورمان بر 
خطوط قرمز تعیین شده در مذاکرات وین ، همین مسئله 
می باشــد. این اصرار و تاکید، به طــور طبیعی منجر به 
شکست تاکتیک پیچیده سازی صحنه مذاکرات وین با 

استناد به  اختلافات داخلی در آمریکا خواهد شد.
در این معادله، صرفا خروجــی نهایی تصمیم آمریکا در 
قبال نقاط اختلافی موضوعیت دارد و سخنان سناتورها، 
اعضای دولت، نمایندگان کنگره و اعضای ارشد یا غیر 
ارشد اتاقهای فکر در این کشور محلی از اعراب نخواهد 
داشت. بدون شک واشنگتن و تروییکای اروپایی مهلت 
بسیار اندکی جهت اتخاذ این تصمیم نهایی و تعیین کننده 

خواهند داشت.
*کارشناس روابط بین الملل

اقتصاد جامعه

آمریکا با ایجاد بحران از حکومت کابل باج خواهی می کند

حکومت کابل به وظیفه تأمین امنیت عمل نکرده است
رئیس مجلس گفت: حکومت مستقر در کابل متأسفانه تاکنون نتوانسته به وظیفه تأمین امنیت عمل کند.به گزارش اقتصاد سرآمد، قالیباف در نطق پیش از دستور نشست علنی مجلس گفت: آمریکا با ایجاد 
فتنه قومی و مذهبی مردم افغانستان را در بحران بی سابقه فرو برده و با ایجاد ناامنی و بحران از حکومت مستقر در کابل باج خواهی می کند.تأمین امنیت افغانستان از سوی هیئت حاکمه این کشور پیش از 
این هم مورد تأکید مقامات جمهوری اسلامی ایران بوده. آقای امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ۲۹ فروردین امسال در گفت وگوی تلفنی با سرپرست وزارت خارجه افغانستان، خواستار حفظ کامل امنیت 
اماکن دیپلماتیک و دیپلمات های جمهوری اسلامی ایران شد.امیرخان متقی سرپرست وزارت خارجه افغانستان هم به ایران اطمینان خاطر داده که نیرو های امنیتی افغانستان امنیت تمامی نمایندگی های 

دیپلماتیک و کنسولی ایران را »به طور کامل« تأمین کنند.این گفته ها در حالی مطرح می شود که ۲۲ فروردین رسانه ها از سنگ پراکنی به ساختمان کنسولگری جمهوری اسلامی ایران خبر دادند.

یادداشت

گروه اقتصــاد جامعه - وابســتگی 
روزافزون کشــورها به منابــع انرژی، 
باعث تقویت جایــگاه امنیت انرژی در 
عرصه سیاسی و دیپلماتیک شده است و رقابت های 
بین                                      المللی را بر سر دسترسی به این منابع را تشدید 
کرده است. امروزه کشورها با بهره مندی از دیپلماسی 
انرژی تلاش می کنند تا حد امکان بدون استفاده از 
زور، منافع و امنیت، انرژی خــود را در این عرصه 
تأمین کنند. ازآنجایی که ایــران دارای ذخایر انرژی 
گسترده ای هست و از میادین نفت و گاز گسترده ای 
بهره می برد؛ لذا در بین کشورهای مختلف جهان از 
موقعیت و جایگاه ویژه ای در حوزه انرژی برخوردار 

است.
به گزارش اقتصادسرآمد، قابلیت های فنی، حرفه ای، 
فناوری و اقتصادی ایران به گونه ای است که می تواند 
در اقتصاد انرژی جهانی نقــش تعیین کننده ای ایفا 
نماید. ایران با برخورداری از این موقعیت ژئوپلیتیک 
و ژئواکونومیک و با داشتن ذخایر عظیم نفت و گاز 
در جهان و تجربه طولانی در حوزه انرژی و موقعیت 
جغرافیایی مناســب، در خلیج فارس و دریای خزر 
و همسایگی با آسیای مرکزی، در صورت پیگیری 
الگویی از دیپلماســی انرژی فعال به ویژه با نظر به 
بازارهای بالقوه آینده در کشورهای درحال توسعه، 
از امکان ایجاد پیوند میان منابع انرژی خود با طیف 
متنوعی از مصرف کننــدگان آســیایی، اروپایی و 
آفریقایی برخوردار است. نقش حیاتی کشور ایران 
ازلحاظ مســیرهای انتقال انرژی در امنیت جهانی 

انرژی بر کسی پوشیده نیست. 
علاوه بر این، با صادرات فرآورده   های نفتی، گاز و 
برق ایران می تواند وابستگی کشورها را به کشور ما 
را بیشتر کند و باعث ایجاد یک دیپلماسی مقتدرانه و 
قدرتمند در منطقه گردد. ایران با موقعیت جغرافیایی 
و ژئوپلیتیکی ویژه ای که بــرای منطقه محصور در 
خشکی آســیای مرکزی دارد، یک کشور ترانزیتی 
مطلوب است و می تواند حتی تولیدات نفت و گاز 
قزاقستان و ترکمنستان را به بهترین شکل وارد کرده 
و صــادر نماید. در ادامه به وضعیــت فرآورده های 
نفتی، گاز و برق پرداخته می شــود. کشور عراق نیز 

واردات در سال ۲۰۱۸ برابر با ۱ میلیارد دلار واردات 
گاز داشته است. در کشور عراق بیشترین مصرف و 
نیاز گازی کشور عراق برای تولید برق در نیروگاه ها 
و تأسیسات شیرین ســازی و تصفیه آب آشامیدنی 
اســت. علی رغم تحریم های آمریکا علیه صادرات 
گاز ایران، این کشور توانست از آمریکا برای واردات 
گاز معافیت موقت بگیرد ولی متعهد شده است که 

واردات گاز خود را کم کند.
علی منوچهری در ارزیابی صــادرات برق و گاز به 
روزنامه اقتصادســرآمد، گفت: از نظر فنی ظرفیت 
انتقال با دیگر کشورها زیاد نیست، اما مسئله اصلی 
ظرفیت خط انتقال نیست مسئله اصلی این است برای 
صادرات باید تعهد داشته باشــیم یعنی در طی این 
ماه هایی از سال ما متعهد می شویم میزان مشخصی 
برق و یا گاز را به کشور مقصد تحویل دهیم، معمولا 
در این زمان طرف مقابل به انرژی بیشتری نیاز دارد 

یعنی مشخصا زمان اوج گرما و یا سرما است.
 ظرفیت خالی برای صادرات انرژی

وجود ندارد
وی افــزود: در حال حاضر کل ظرفیــت تولید گاز 
در کشور ما اگر همه چیز درست باشد ۸۳۰ تا ۸۴۰ 

میلیون متر مکعب در روز است و در اوج گرما و سرما 
مصرف هم همین میزان است بعبارت دیگر ظرفیت 
خالی برای صــادرات نداریم مگــر اینکه بگوییم 
در برخی زمــان نمی توانیم گاز به دیگر کشــورها 

تحویل دهیم.
صادرات انرژی در شرایط فعلی برای کشور ما 

بی معنی است
او تصریح کرد: در مورد برق هــم اکنون تمام هم و 
غم وزارت نیرو این اســت که از خرداد که هوا گرم 
می شود و بین ۱۲ تا ۱۵ هزار مگاوات نسبت به سال 
قبل کسری تولید و خاموشی داریم، در بهترین حالت 
و ایده آل شاید بتوانیم کسری را تامین کنیم اما قطعا 
خاموشی خواهیم داشت، کما اینکه از هم اکنون نیز 
به صنایع انرژی بر جدول اعلام خاموشی اعلام شده 
است، بنابراین سوال این است کشوری که نمی تواند 
در اوج گرما برق و در اوج سرما گاز مصرفی خود را 
تامین کند چرا صحبت از صادرات دارد؟ صادرات 
در شرایط فعلی برای کشور ما بی معنی است، وقتی 
صادرات معنی پیدا می کند که مازاد تولید بر مصرف 
داشته باشــیم و دوم اینکه امنیت انتقال انرژی را به 
طور مســتمر تضمین کنیم، ما هیچ یــک از این دو 

شرط را نداریم.
سیاستگذاری بی ارزش برق و گاز در ایران 

منوچهری گفت: چندین مورد در حوزه انرژی کشور 
ما وجود دارد یک بخش مدیریت مصرف و بخشی 
شدت مصرف انرژی است یعنی در این کشور برای 
هر دلار که وارد جی دی پی کشــور می شود چقدر 
انرژی مصرف می شود، شــدت مصرف انرژی در 
ایران ۲ تا ۲.۵ برابر دیگر کشــورها اســت و این به 
اقتصاد انرژی در کشــور ما برمی گــردد، انرژی در 
کشــور ما به عنوان یک کالای بــی ارزش تعریف 
شده چون قیمت تمام شــده یک کیلووات ساعت 
برق در کشور ما اگر درست محاسبه شود حدود ۲ 
هزار تومان است در حالی که ما این میزان را در حد 
۱۰۰ تومان می فروشیم. وقتی این قیمت ها را داریم 
سیاســت گذار این پیام را به جامعه منتقل می کند که 
این کالا ارزشمند نیســت، بنابراین درست مصرف 
نمی کنیم، چون سیاست گذار پیام آشکار می دهد که 

این کالا ارزش ندارد.
این کارشــناس حوزه برق و انــرژی در خصوص 
احداث نیروگاه جدید برای جبران کسری نیز اظهار 
کرد: اگر ما امــروز حتی بخواهیم نیــروگاه جدید 
احداث کنیم باز هم مشــکل حل نمی شــود، چون 
خوراک نیروگاه گاز اســت، در نتیجــه دو کار باید 
بکنیم یکی اینکه شــدت مصرف انرژی و تلفات را 
کم کنیم و قیمت گذاری را درســت کنیم که جامعه 
درســت انرژی مصرف کند، ما در کشور انرژی را 
مصرف نمی کنیم، تلف می کنیم، دوم اینکه به سمت 
انرژی تجدیدپذیر برویم که نیازی بــه گاز ندارد، 
البته این ها یک شبه نیســت باید برنامه ریزی شود و 

سرمایه گذاری صورت گیرد.
یکی از ابزارهای مدیریت مصــرف اقتصاد انرژی 
اســت، یعنی کار را با مصرف انرژی کمتری انجام 
دهیم، اما وزارت نیرو در ایران از مدیریت مصرف 
هم تعریف جدیدی داشــته یعنی خاموشی اعمال 
می کند در حالی کــه این اصلا تعریــف مدیریت 
مصرف نیست وقتی گاز به برخی کارخانجات داده 
نمی شود و در زمستان تعطیل می شوند این مدیریت 

نیست.

بررسی» اقتصاد سرآمد« از سیاستگذاری غلط برق و گاز در کشور

صادرات انرژی در شرایط نیاز داخلی، بی معناست

برگزیده ها

حجت الاسلام رئیسی دستگاه های اجرایی و انتظامی را 
موظف کرد با فوریت اقدامات لازم برای جلوگیری از 
قاچاق کالاهای اساسی را انجام دهند.به گزارش اقتصاد 
سرآمد، در جلسه  ستاد هماهنگی اقتصادی دولت که به ریاست 
رئیس جمهور تشکیل شد، راهکار های جدیدی برای مبارزه موثر 
با قاچاق و خروج کالا های اساســی از مرز های کشور مطرح و 
تصویب شد.بنا به گفته سردار اشتری فرمانده کل انتظامی کشور، 
در سال گذشــته انواع کالا های قاچاق به ارزش ریالی ۱۶۰ هزار 
میلیارد ریال کشف شــده و بیش از ۷۷ هزار قاچاقچی نیز در این 
ابلاغ طرح تشدید مقابله با قاچاق کالا و ارز زمینه دستگیر شده اند.
از این مقدار بیش از ۳۵۰ هزار تن آرد یارانه ای و  ۲۰ میلیون لیتر 
روغن خوراکی قاچاق کشف شده که افزایش ۲ هزار درصدی و 
۹۳۰ درصدی قاچاق کالا های اساســی را در این دو مورد کالای 

اساسی نسبت به مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد.
اما تفویض اختیارات بیشــتر به ســازمان تعزیرات حکومتی با 
هدف تنظیم بازار، کنترل قیمت ها و جلوگیری از گران فروشــی 
موضوع دیگری بود که در این جلســه مطرح شد تا بر این اساس 
مجازات های گرانفروشی تشــدید گردد و این سازمان با کمک 
وزارت جهاد کشــاورزی و ســازمان حمایــت از تولیدکننده و 
مصرف کننده اقدامات موثر تری برای مبارزه با گران فروشــی و 
احتکار کالا ها انجام دهند؛ مقرر شد با فوریت فرایند قانونی برای 

تصویب و اجرای این پیشنهاد طی شود.
از دیگر اقدامات دولت برای کنترل بازار می توان به درج همزمان 
قیمت تولیدکننده و مصرف کننده روی محصولات غذایی اشاره 
کرد که اواخر فروردین امســال آغاز شــد تا با کاهش سود های 
غیرمتعارفی که پیش تر در بازار اخذ می شود، باعث کاهش قیمت 

بسیاری از کالا ها شود.
در این طرح که به منظور شفاف ســازی قیمت ها،  کنترل و تنظیم 
بازار، آغاز شده است، مشخص می کند که مواد غذایی که به دست 
مردم می رســد، دارای ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده به روی 
قیمت تولیدکننده و ۲۰ تا ۳۰ درصد ســود برای پخش و توزیع 

خرده فروشی است.
در این جلسه همچنین وزارت امور اقتصادی و دارایی گزارشی از 
وضعیت بازار رمز ارز ها در جهان و کشورمان ارائه و پیشنهاد هایی 
را برای ساماندهی و مدیت بازار رمز ارز ها در داخل مطرح کرد که 
مقرر شد ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در این زمینه بررسی های 
بیشتری انجام دهد و به صورت راهکار اجرایی تصمیمات خود 

را مصوب کند.

رئیس جمهور گفت: دولت هیــچ راهکار ناظر به رفع 
مشکلات اقتصادی در کشــور را نادیده نگرفته است 
و هر اقدام یــا برنامه ای که می توانســته کمکی به حل 
مشکلات بکند، دنبال شده اســت.به گزارش اقتصاد 
سرآمد، سید ابراهیم رئیسی در نشست هم اندیشی با جمعی از فعالان 
سیاسی اظهار داشت: سنجش ها و ارزیابی ها نشان می دهد که امروز 
با وجود همه فراز و فرودها در کشــور، امید مردم نسبت به اصلاح 
امور به شــکل قابل توجهی افزایش یافته و این سرمایه ارزشمندی 
است که باید آن را پاسداشت. پاسداشت این سرمایه ارزشمند این 
است که مردم در عمل اصلاح امور را ببیند و احساس کنند که گره ها 
در حال گشوده شدن اســت.وی تحزب و کار تشکیلاتی در حوزه 
سیاسی را نه مقصد بلکه یک مســیر برای اصلاح امور و پیشرفت 
جامعه دانست و گفت: احزاب و تشکل های سیاسی باید در خدمت 
تحقق عدالت، اصلاح جامعه و حاکم کردن ارزش ها باشــد و اگر 
حزب مقصد و معبد افراد شــد، قبیله گرایی بر فضای فعالیت های 
سیاسی حاکم می شود و این نقطه آغاز انحراف عرصه سیاست است.
رئیس جمهور با بیــان اینکه همــواره از انتقاد اســتقبال کرده ام، 
تصریح کرد: گواه این ادعا این است که در انتخابات سال ۹۶ مورد 
ســنگین ترین موج انتقادات و هجمه ها قرار گرفتم اما از هیچ کس 
شکایتی نکردم. دولت از انتقادات استقبال می کند و در مقابل انتظار 
دارد منتقدان منصفانه عمل کرده و راهکار نیز ارائه دهند.رئیسی ادامه 
داد: باور دارم که همه مشکلات کشــور قابل حل است و هر چه از 
زمان حضورم در راس قوه مجریه می گذرد، به اعتبار اشراف بیشتر 
بر ظرفیت ها و استعدادهای کشور از نیروی انسانی کارآمد تا منابع 
طبیعی، به آینده درخشان کشور امیدوارتر می شوم.وی با اشاره به 
اینکه دولت رونق تولید را محور پیشرفت و رشد اقتصادی و رفع 
مشکلات کشور می داند، خاطرنشان کرد: شخصاً یکی از مخالفان 
اصلی واردات بی رویه هســتم، اما در برخی از زمینه ها با توجه به 
عدم کفایت ظرفیت های تولیدی کشــور ناچار به واردات هستیم.

رئیس جمهور اظهار داشــت: در آغاز فعالیت دولت با کسری ۴۸۰ 
هزار میلیارد تومانی مواجه بودیم و حتی پول کافی برای پرداخت 
حقوق مرداد ماه کارکنان دولت موجود نبــود. دولت اما برای رفع 
این مشکلات اقدام به استقراض از بانک مرکزی یا چاپ پول نکرد.

رئیسی در ادامه سخنانش با اســتقبال از پیشنهاد مطرح شده در این 
جلسه برای استفاده از تجربیات مدون شده دولت های قبل، تصریح 
کرد: به مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری ماموریت 
دادم که در روند تدوین طرح تحول دولت از تجربیات دولت های 

گذشته نیز حتما استفاده کنند.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به 
پیشنهاد تمدید یک ساله اجرای برنامه ششم توسعه، 
یکی از عوامل اصلی تأخیر در تدویــن برنامه هفتم 
توسعه را تغییر دولت در نیمه ســال ۱۴۰۰ عنوان کرد.به گزارش 
اقتصاد سرآمد،حجت الاســلام غلامرضــا مصباحی مقدم عضو 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام  با اشــاره به آخرین وضعیت 
تدوین سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه در مجمع تشخیص به 
تسنیم گفت: سیاست های کلی برنامه هفتم هم اکنون در دستورکار 
کمیسیون های مجمع تشــخیص مصلحت قرار دارد و بر همین 
مبنا هر کمیسیون مسئولیت بررسی تعدادی از بندهای سیاست ها 
را به عهــده دارد.وی با بیــان اینکه پس از نهایی شــدن ارزیابی 
کمیسیون های تخصصی مجمع، سیاســت های کلی برنامه هفتم 
برای نهایی شدن به صحن مجمع ارسال خواهد شد، خاطرنشان 
کرد:  کمیســیون زیربنایی مجمع تشخیص مصلحت نظام که بنده 
ریاست آن را به عهده دارم، حدود ۴ ماه قبل کار بررسی مواردی از 
سیاست های کلی برنامه هفتم  را که به این کمیسیون محول شده بود 
نهایی و نتایج بررسی ها را تقدیم دبیر مجمع کرده است. مصباحی 
مقدم ادامه داد: البته مقرر شــده است در یک کمیسیون مشترک و 
تحت نظارت دبیر مجمع تشخیص، مواردی که مورد بررسی در 
دو کمیسیون زیربنایی و اقتصادی مجمع قرار گرفته است، مجدداً 
ارزیابی شود تا پس از چکش های نهایی به روی سند تدوین شده به 
صحن مجمع ارسال شود، البته آن طور که بنده کسب اطلاع کردم، 
کمیسیون اقتصادی مجمع تشخیص هنوز کار بررسی موارد محوله 
به این کمیسیون را به اتمام نرسانده است.عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درباره علت تأخیر صورت گرفته در مراحل تدوین 
برنامه هفتم توسعه که طبق منوال قانونی کار نگارش آن باید تا نیمه 
خرداد سال جاری توسط دولت به پایان می رسید، گفت: یکی از 
عوامل اصلی تأخیر در تدوین برنامه هفتم توسعه را می توان تغییر 
دولت عنوان کرد، چــون نمایندگان دولت هم باید در بررســی 
سیاست ها حضور داشته باشند و به گونه ای باشد که با هماهنگی 
نمایندگان دولت کار سیاست گذاری پیش برود، بنابراین از آنجا 
که دولت سیزدهم اواسط سال گذشته تشــکیل شد، طبعاً تا وزرا 
کار خود را شروع و با تسلط بر مســائل اجرایی اقدام به ورود به 
سیاست های برنامه هفتم کنند کمی زمان خواهد برد.وی افزود: از 
ســوی دیگر با توجه به اینکه پیش نویس سیاست ها باید از طرف 
دفتر رهبر انقلاب به مجمع ارائه می شد، این پیش نویس نیز با توجه 
به پیش بینی صورت گرفته مبنی بر تمدید یک ساله برنامه ششم، با 

تأخیر به کمیسیون های مجمع ارسال شد.

دستور فوری رئیس جمهور به دستگاه ها برای مقابله با قاچاق کالاهای اساسی

 تصویب راهکار های جدید برای مبارزه
 با قاچاق کالا  از مرز های کشور

دولت هر اقدام که به حل مشکلات بکند را دنبال کرده است

 رئیسی: همه مشکلات کشور
 قابل حل است

توضیحات مصباحی مقدم درباره وضعیت تدوین سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه 

  پیشنهاد تمدید یک ساله اجرای
 برنامه ششم توسعه

حنیف غفاری 


